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Zahraničních studentů je v Česku stále málo
Zájem zahraničních studentů o studium na vysoké škole představuje významný a celkem spolehlivý ukazatel kvality
každé vysoké školy. Absolvování a získání diplomu na uznávané a prestižní univerzitě je tím nejlepším doporučením
pro získání výhodného místa a postavení v zaměstnání.
Zahraničních studentů je ale v Česku málo. Na většině vysokých škol činí v současné době podíl zahraničních
studentů na celkovém počtu studentů v průměru od tří do deseti procent, včetně studentů ze Slovenska. Za uspokojivý
nelze považovat stav zejména na předních českých vysokých školách a univerzitách v porovnání s nejvýznamnějšími
evropskými a americkými univerzitami. Např. na Massachusetts Institute of Technology v USA představuje podíl
zahraničních studentů ze 106 zemí více než 30 procent, přičemž většina jsou studenti magisterských a doktorských
studijních programů.
Za vážný problém lze také považovat skutečnost, že se českým vysokým školám dosud nepodařilo vyvolat větší zájem
o studium u kvalitních studentů ze zemí bývalého SSSR, z Číny, Indie, Indonésie, Vietnamu a z dalších zemí na východ
od nás. Ti odcházejí studovat na univerzity v západní Evropě a zejména do USA.
Proč je tak důležité, aby i u nás studovali ve větší míře zahraniční studenti? V žádném případě nejde o čísla vykazovaná
např. na webových stránkách vysokých škol. Ale o to, že investice do zahraničních studentů v širším smyslu je investicí
výhodnou. Prokazují to obvykle hospodářské i kulturní vztahy se státy a zahraničními obchodními partnery, kde na
různých místech pracují zahraniční absolventi českých vysokých škol. Investice se mnohonásobně vrací. Zahraniční
absolventi českých vysokých škol působí totiž jako neoficiální „velvyslanci“ a propagátoři České republiky.
Podobně je tomu i v případě získávání kvalitních vysokoškolských a vědeckých pracovníků z těchto zemí pro působení
na českých vysokých školách. Hlavní proud směřuje do vyspělých evropských zemí a především do USA.
Chceme-li dosáhnout v tomto směru obratu, musíme urychleně formulovat strategii a program internacionalizace
českých vysokých škol a zajistit její realizaci. Znamená to vybudovat kvalitní univerzitní infrastrukturu slučitelnou s
předními evropskými a světovými univerzitami. Potřebujeme knihovny vybavené zahraniční literaturou a časopisy,
jazykově vybavený administrativní personál, dostat na odpovídající úroveň informační, poradenské, ubytovací a
stravovací služby a aktivně se zapojit do mezinárodních univerzitních struktur a programů. Základem těchto opatření
je nabídka studijních programů v anglickém jazyce, intenzivní spolupráce s předními evropskými univerzitami. Získání
zahraniční evaluace a evropské akreditace jsou také jedněmi ze základních podmínek pro posílení prestiže českých
vysokých škol a následné získávání kvalitních zahraničních hostujících profesorů a studentů.
Kvalitní výuka v angličtině a odpovídající podmínky pro studium jsou hlavními předpoklady pro získání zahraničních
studentů. Je třeba i otevřít konkursy i pro zahraniční profesory a vědce na místa vědeckých a akademických pracovníků,
vedoucích ústavů a kateder. Bude i nutné věnovat více pozornosti zařízením pro přípravu zahraničních studentů,
kteří se rozhodli studovat v českém jazyce. Rovněž univerzitní společenský život a vzájemné vztahy mezi českými a
zahraničními studenty a akademickými pracovníky by neměly být poznamenány vzájemnými bariérami.
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